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Sraz rodů Berecka a Berečka 
 

Úvod: 

 

Již dvacet dva let se zajímám o historii našeho rodu. Od té doby se mi podařilo shromáždit 

velké množství informací. Celkem jsem prozatím zjistil sto šedesát pět rodin, u nichž byl 

přibližně od roku 1670, tj. za posledních 350 let, otcem muž s příjmením BERECKA. Tento 

počet však není zcela jistě konečný, protože nejsem schopen přečíst všechny texty, 

zejména pak v nejstarších matrikách, a určitě přibydou i rodiny nově založené žijícími 

členy rodu. 

 

Rozšíření příjmení v České republice: 

 

K datu 31.12.2016 (poslední datum než GDPR zakázala MV ČR zveřejňovat tato data) žilo 

v České republice celkem 69 osob příjmení BERECKA (OVÁ) a dalších 28 osob příjmení 

BEREČKA (OVÁ). Dotazníky na jednotlivé rodiny, a průzkumem internetu, se mi podařilo 

zjistit bydliště téměř všech žijících členů rodu Berecka i dohledat vazby mezi nimi zpět 

do minulosti.  

 

Nejvíce lidí příjmení Berecka žije v obci Březolupy (konkrétně 16 osob) a všichni jsou 

potomci jednoho předka. Dále žije 13 členů rodu v nedaleké Topolné, kteří jsou taktéž 

potomci jednoho muže. Tito všichni pak mají společného předka ze Šarov Jiřího (*1776). 

Na tyto větve rodu pak jsou navázané i osoby z Babic, Korytné, Mistřic, Napajedel, 

Rokytnice, Bílovic a Liberce.  

 

Další dvě větve jsou taktéž spřízněny společným předkem Václavem (*1799) na Svárově. 

Jsou méně četné a momentálně žijí na Mírově, v Hrabové, Pšovlkách, Lichnově, Veřovicích, 

Frenštátu p.R., Holešově a Spytihněvi. 

  

Nejvíce členů tohoto rodu, celkem 51 osob, žije ve Zlínském kraji, v němž leží i „kolébka“ 

všech větví rodu. Menší enklávy jsou v krajích Olomouckém (6 osob) a Moravskoslezském (5 

osoby), 2 členové jsou ve Středočeském a 1 žena v kraji Libereckém. 

 

Výzkum rodu Berečka jsem teprve nedávno zahájil, a znám jmenovitě pouze malou část 

jeho členů.    

 

Sraz rodů: 

 

Po dlouhém váhání a pobídkách několika jmenovců z Březolup a Topolné jsem se nakonec 

rozhodl, že uspořádám historicky první sraz rodu Berecka. Současně s tím jsem oslovil i 

členy rodu s téměř shodným příjmením Berečka, u něhož jsem měl podezření, že bychom 

mohli být spřízněni.  

 

Protože uspořádání není věc jednoduchá, požádal jsem o spolupráci s organizací srazu Pavla 

Berecku z Topolné, který si vzal na starost občerstvení. Na mě pak zůstala má oblíbená 

historie, rodokmeny a genetická genealogie. 
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Datum jsme stanovili na sobotu 25. března 2023, jako místo vybrali areál Bůrovce 

v Topolné, a před vánočnímu svátky 2022 jsme rozeslali, nebo roznesli pozvánky. K mému 

velkému překvapení se první zájemci ozvali již v prvních lednových dnech a zájem pak rostl 

jak z řad členů rodu, kteří již příjmení Berecka nemají, tak i jejich potomků. Nakonec se 

sešlo 58 přihlášek, což pořadatele velmi potěšilo. 

 

V sobotu dopoledne jsme tedy očekávali účastníky v sále na Bůrovcích a nakonec jich 

dorazilo 54. Z toho se jich 29 stále jmenuje Berecka, nebo Berecková. Dorazil i jeden člen 

rodu Berečka, a to Zbyněk z Přerova. Nejvzdálenější z nich přijeli z Mírova a Lichnova a 

měli to na sraz okolo jednoho sta kilometrů. Nejblíže, jenom několik set metrů to pak měli 

domácí topoláci. 

 

Sraz byla zahájen sdělením organizačních záležitostí a hned pokračoval „přednáškou“ o 

historii rodu, která byla dle sdělení účastníků velmi zajímavá. Po obědové pauze a 

společném focení následovala druhá část o současnosti rodů Berecka a Berečka a 

genetických testech. V mezidobý i po ukončení přednášek probíhala čilá diskuse podpořená 

tím, že jsme nejbližší členy rodů posadili ke stolu spolu. Někteří i více spříznění členové se 

viděli po delší době, někteří se pak viděli poprvé v životě.  

 

 
 

Debata nad svými předky 

 

V jasné převaze pak mezi účastníky srazu byli „domácí“ z obce Topolná, a proto je jim 

třeba poděkovat za jejich přístup ke srazu. Zklamáním pro mě byla malá účast z mých 

rodných Březolup. U větví rodu pak byla četnost následující: Topolská větev B - 31 lidí, 

Březolupská větev A - 11 lidí a Zábřežská větev C - taky 11 lidí a jeden z Přerovské větev F.   
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Účastníci srazu 

 

Nakonec jsem se rozešli odpoledne, po šesti příjemně strávených hodinách. Podle ohlasů 

účastníků srazu se jim akce líbila, a proto bylo naplánováno její opakování po třech až pěti 

letech. Chtěl bych tímto poděkovat jmenovitě hlavním pomocníkům, bez nichž by pohoda 

určitě nebyla taková. Jmenovitě Jarmile, Xénii a Jitce Bereckové, Pavlovi, Markovi a 

Michalům Bereckům.       

 

Testy DNA: 

 

Protože mám provedeny laboratorní testy své Y-DNA a naše příjmení je docela vzácné 

(41.096-té nejvíce četné v ČR), napadlo mě před srazem otestovat i muže z dalších větví 

rodu. Jak je popsáno výše větve A (Březolupská) a B (Topolská) mají společného předka, 

takže tento test jsem již měl. I větve C (Zábřežská) a D (Spytihněvská) mají společného 

předka, zde jsem proto požádal o vzorek Martina z Mírova. Další větví byla E (Hulínskou), 

což jsou především Berečkovi z okolí tohoto města, kteří mají nejstaršího předka ze 

Slopného, zde poskytl vzorek František z Hulína. Poslední větví F (Přerovskou) jsou 

Berečkovi z okolí této hanáckého města a testovaným byl Zbyněk z Přerova.   

 

Jak se po zaslání výsledků testů z USA ukázalo, největší shodu mají větve A, B, E a F a to 

dokonce tak velkou, že jejich společný předek se narodil v poměrně nedávné době mezi 

roky 1632-1650, tedy těsně před prvními matrikami. I větve C a D mají určitou shodu, ale 

ta není tak velká, ale pracuje se na zpřesnění testu a je možné, že i oni nakonec budou 

potomci stejného předka s haploskupinou R1a. Tato informace mě velmi potěšila, a dokonce 

nám Bereckům byla v celosvětovém fylogenetickém stromu lidstva, přidělena speciální 
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haploskupina R-FTD8767, která se dalšími testy bude ještě zpřesňovat. Oznámil jsem 

samozřejmě tuto novinku starou přibližně pět dní všem účastníků srazu rodů. 

 

Existují však i další druhy testů, které jsem postoupil, a mám jejich výsledky. Prvním z nich 

je mitochondriální DNA, kterou dědí každý po své matce, ale ta ji předává dál svým dětem, 

ale pouze dcery ji pak předávají svým dcerám. Dalším testem je pak autozomální DNA, což 

je genetický mix, který máme od všech svých předků, tj. rodičů, prarodičů a tak dále zpět 

do minulosti. Každý člověk v sobě má jedinečný soubor těchto genů pěti generací předků a 

takto můžete zjistit další badatele po svých předcích, kteří s Vámi mají nějakou shodu. 

 

Pokud by měl někdo ze čtenářů o testování své DNA zájem, rád mu poradím s výběrem 

testu, nebo jejich případným objednáním.  I když zdaleka nejsem odborníkem na tuto 

problematiku, nějaké zkušenosti jsem již nasbíral, a rád se o ně podělím. Kontaktujte mě na 

e-mailu: radek.berecka@seznam.cz. 

 

Závěr: 

 

Závěrem můžeme konstatovat, že tato příjmení Berecka a Berečka nejsou příliš rozšířená, 

ale vzhledem k prozatím dostatečnému počtu mužských potomků se budou pravděpodobně 

ještě několik generací vyskytovat. Takže snad tu budeme minimálně i v roce 2100.  

 

Doufám, že Vás tento článek zaujal a některé možná i inspiroval k uspořádání podobné akce. 

Nemusí jít ani vždy nutně o členy jenom jednoho rodu, ale třeba setkání sestřenic a 

bratranců, jako potomků některé z Vaší prababičky a pradědy. Podle mého názoru mají 

taková setkání i v této uspěchané době své místo a jsou potřebná. Nemusíme se přece 

scházet s příbuznými jenom na pohřbech, nebo svatbách ne ? A poznání svých jmenovců, 

nebo příbuzných o nichž jste nevěděli Váš život určitě, stejně jako ten můj obohatí.   

 

 

Zpracoval Radek Berecka, písmák z Březolup č. 123 a kronikář rodu BERECKA  


